

AutorInnen / Authors

Mag. Dr. Herwig Czech [hc]

Historiker, langjähriger Mitarbeiter des DÖW, seit Mai 2017 Universitätsassistent für Medizingeschichte an der Medizinischen Universität Wien; Ko-Projektleiter des von der Max-Planck-Gesellschaft finanzierten Forschungsprojekts *Hirnforschung an Instituten der Kaiser-Wilhelm-Gesellschaft im Kontext nationalsozialistischer Unrechtstaten*. Zahlreiche Publikationen zum Thema Biopolitik, Medizin und Nationalsozialismus
 Historian; longtime DÖW staff member; since May 2017 university assistant, History of Medicine, Medical University of Vienna; co-director of the research project *Brain research at Institutes of the Kaiser Wilhelm Society in the context of National Socialist times*, funded by the Max Planck Society. Numerous publications on the topic of biopolitics, medicine, and National Socialism

Hon.-Prof. Dr. Wolfgang Neugebauer

Historiker, ab 1969 im DÖW tätig, 1983–2004 wissenschaftlicher Leiter des DÖW, seit 1995 Honorarprofessor für Zeitgeschichte an der Universität Wien. Zahlreiche wissenschaftliche Publikationen über Widerstand und Verfolgung in der NS-Zeit, insbesondere NS-Justiz und NS-„Euthanasie“, sowie zu Rechtsextremismus nach 1945

Historian; since 1969 DÖW staff member, 1983–2004 DÖW scientific director; since 1995 honorary professor of Contemporary History, University of Vienna. Numerous scientific publications on resistance and persecution in the National Socialist era, especially Nazi justice and Nazi “euthanasia” as well as on right-wing extremism after 1945

Dr. Peter Schwarz [ps]

Historiker, 1995–2012 wissenschaftlicher Mitarbeiter des DÖW, derzeit wissenschaftlicher Mitarbeiter im Verein zur wissenschaftlichen Aufarbeitung der Zeitgeschichte (c/o Institut für Zeitgeschichte der Universität Wien). Zahlreiche Publikationen zur österreichischen Zeit- und Medizingeschichte, zuletzt *Julius Tandler – Zwischen Humanismus und Eugenik* (Edition Steinbauer, Wien 2017)

Historian; 1995–2012 DÖW scientific staff member; currently research fellow at the Association for the Scientific Appraisal of Contemporary History (c/o Department of Contemporary History, University of Vienna). Numerous publications on Austrian contemporary history and history of medicine, most recently *Julius Tandler – Zwischen Humanismus und Eugenik* (Edition Steinbauer, Vienna 2017)

Univ.-Prof. Dr. Dr. Michael Hubenstorf [hu]

Studium der Medizin, Anthropologie, Politikwissenschaft und Soziologie in Wien, seit 2001 Universitätsprofessor für Medizingeschichte an der Medizinischen Universität Wien. Forschungsschwerpunkte: Medizin im Nationalsozialismus, medizinische Emigration, Geschichte der Sozialen Medizin/Public Health, Bakteriologie- und Psychiatriegeschichte

Study of medicine, anthropology, political science, and sociology in Vienna; since 2001 university professor of History of Medicine, Medical University of Vienna. Research focus: medicine in National Socialism, medical emigration, history of public health, history of bacteriology and psychiatry

Dr. Brigitte Rigele, MAS [rig]

Ab 1988 als Archivarin im Wiener Stadt- und Landesarchiv. Seit 2010 Archivdirektorin des Wiener Stadt- und Landesarchivs. Zahlreiche Publikationen, u. a. zum Wiener Gesundheitswesen. Anlässlich der Übernahme der Krankengeschichten von Steinhof und Spiegelgrund Kleinausstellung des Wiener Stadt- und Landesarchivs *Kindereuthanasie in Wien 1940–1945. Krankengeschichten als Zeugen* (2005); Teile der Ausstellung wurden in die Gedenkstätte Steinhof integriert.

Since 1988 archivist at the Vienna City and State Archive. Numerous publications, i.a., on the Viennese health care system. On occasion of the transfer of the Steinhof and Spiegelgrund case histories, small exhibition at the Vienna City and State Archive: *Child Euthanasia in Vienna 1940–1945. Case Histories as Witnesses* (2005); parts of this exhibition are presented at the Steinhof Memorial.

Die Beiträge von Brigitte Rigele stammen aus ihrer Ausstellung *Kindereuthanasie in Wien 1940–1945. Krankengeschichten als Zeugen*. Die Biographien der „T4“-Opfer wurden von der Dokumentationsstelle Hartheim zur Verfügung gestellt.

The articles by Brigitte Rigele originate from her exhibition *Child Euthanasia in Vienna 1940–1945. Case Histories as Witnesses*. The biographies of the “T4” victims were provided by the Hartheim Documentation Center.